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Københavns Borgerrepræsentations forhandlinger 

Mødet 2. maj 2002 

 
 

  

 

 

Torsdag den 2. maj 2002 kl. 17.30 
 

 

Dagsorden: 

 

217/02   Renovering af daginstitutionen Rømersgade 27 

229/02   Ombygning af institutionen, Guldbergsgade 26 

231/02   Teknisk tillægsbevilling 

223/02   Lokalplanforslag "Esplanaden" 

214/02   Lokalplan "Store Tuborg" 

221/02  Lokalplantillæg "Ørestad Nord" med kommuneplantillæg 

216/02   Lokalplanforslag "Ålandsgade-karreen" med kommuneplantillæg 

188/02   Byfornyelsesforslag for Ålandsgade-karreen 

220/02   Lokalplantillæg "Ragnagade" med kommuneplantillæg 

218/02  Grønt areal i Skanderborggade 

243/02   Byggeskadefondenes bestyrelser 

224/02   Nyudpegning af delegerede til I/S Vestforbrænding 

228/02   Oplæg til Erhvervspolitisk Statusrapport 2000-2001 

227/02   Oplæg til Erhvervspolitisk Handlingsplan 2002 

233/02   Kvarterplaner for Nord-Vest og Nørrebro Park Kvarter 

232/02   Badesteder i Københavns havn 

236/02   Center for offentlig kompetenceudvikling 

235/02   Kommunernes Lønningsnævn 

241/02   Det fælleskommunale Løndatakontor 

240/02   Hjemmeværnets distriktsudvalg 

248/02   Forlængelse af Peter Elsmans konstitution 

222/02   Tilskud til afholdelse af Kulturhavn 2002 

239/02   Væresteder 

238/02   Sommerdans 2002 

246/02   Billedkunstværksteder i Trekronergade 

247/02   Københavns Billedkunstudvalg 

245/02   Ændring af vedtægter for Fonden Kulturfabrikken 

226/02   Fællesbestyrelsen for social- og sundhedsuddannelser 

225/02   Prioritering af anlægsbudgettet for 2002 

234/02   Iværksættelse af EU udbud med henblik på anskaffelse af ESDH-system 

179/02   Medlemsforslag om minibusser på Christianshavn 

244/02   Taksationskommissionen 

242/02   Rokering i udvalg 

249/02   Rokering i udvalg 

263/02   Rokering i udvalg 

264/02   Rokering i udvalg 

219/02   Salg af grund 
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230/02  Fremtidige aktiviteter 

 

__________ 

 
 Overborgmesteren (Jens Kramer Mikkelsen): God aften. Mødet er åbnet. 

 Jeg skal sige i forhold til fremmødet, at der er modtaget afbud fra Mona Heiberg, 

Finn Rudaizky, Bente Frost og Lise Helweg. Og så er der meddelelse om, at borgmester 

Inger Marie Bruun-Vierø er forsinket og kommer senere. Det gælder også Trine Schaltz. 

 For så vidt angår dagsordenen skal jeg sige, at der er udsendt en dagsorden med i 

alt 34 sager, hvoraf 2 skal behandles for lukkede døre. 

 Jeg kan oplyse, at punkt 29, sag 234/02, der vedrører udbud af ESDH, skal trækkes 

fra dagsordenen, idet sagen ikke er færdigbehandlet i Økonomiudvalget. 

 Så vil jeg endvidere foreslå, at punkt 7 og 8, om Ålandsgadekarreen, på den trykte 

dagsorden behandles under ét, og at punkt 13 og 14 ligeledes behandles under ét. 

 Så er der herudover udsendt en tillægsdagsorden med 2 sager. Det drejer sig om sag 

248/02, som er forlængelse af en konstitution, og det drejer sig om sag 249/02, der er en 

meddelelse fra Den Socialdemokratiske Gruppe om rokeringer i udvalg. 

 Derudover har jeg modtaget 2 sager uden for dagsordenen, og de sager kan under 

forudsætning af forsamlingens godkendelse optages på dagsordenen. Det drejer sig om 

sag 263/02 og 264/02, der begge omhandler rokeringer i udvalg. 

 Listen over sager uden for dagsordenen skulle være omdelt på pladserne. Jeg vil fo-

reslå, at sagerne indplaceres sådan, så sag 248/02, forlængelse af en konstitution, be-

handles efter punkt 20 på dagsordenen, og at de resterende 3 sager, 249/02, 263/02 og 

264/02, behandles i den rækkefølge, jeg har nævnt dem her, som de 3 sidste sager, inden 

dørene lukkes. 

 Så har jeg endelig modtaget anmodning fra kultur- og fritidsforvaltningen om, at 

kontorchef Merete Ewers og fg. direktør Peter Bech kan overvære forhandlingerne ved-

rørende sag 230/02, der behandles for lukkede døre.  

 Jeg skal høre, om der er bemærkninger hertil? (Ophold). Det er ikke tilfældet. Så er 

dagsordenen tiltrådt, og den arbejder vi os så frem efter. 

 

__________ 

 

 

1) BR 217/02. Renovering af daginstitutionen Rømersgade 27 

Indstilling om kapitalbevilling til renovering og ombygning af en tidligere selvejende 

integreret daginstitution i Rømersgade 27 til 24 vuggestuepladser, der tilknyttes udflyt-

terbørnehaven Mikkelborg, i alt 3.900.000 kr. 

(Familie- og Arbejdsmarkedsudvalget) 

 

Indstillingen blev godkendt. 

 

============================================================= 

 

2) BR 229/02. Ombygning af institutionen, Guldbergsgade 26 
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Indstilling om kapitalbevilling til om- og tilbygning af den eksisterende institution, 

Guldbergsgade 26, i forbindelse med ændring fra en integreret institution med 20 bør-

nehave- og 57 fritidshjemspladser til en integreret institution med 36 vuggestue- og 22 

børnehavepladser (heraf 20 eksisterende børnehavepladser) samt et opsamlingssted til 

24 udflytterbørnehavepladser, på i alt 9.890.000 kr. 

(Familie- og Arbejdsmarkedsudvalget) 

 

 Overborgmesteren (Jens Kramer Mikkelsen): Jeg skal høre, om der er bemærk-

ninger hertil, ud over at der skulle være udsendt et notat i forbindelse med behandlingen 

af denne sag i Økonomiudvalget? (Ophold). Det er ikke tilfældet. 

 

Indstillingen blev godkendt. 

 

 ============================================================= 

 

3) BR 231/02. Teknisk tillægsbevilling 

Indstilling om teknisk tillægsbevilling på familie- og arbejdsmarkedsforvaltningens 

budget i 2002.  

(Familie- og Arbejdsmarkedsudvalget) 

 

Indstillingen blev godkendt. 

 

============================================================= 

 

4) BR 223/02. Lokalplanforslag "Esplanaden" 

Indstilling om, at forslag til lokalplan for et område mellem Inderhavnen og Amaliega-

de/Esplanaden ("Esplanaden") vedtages med henblik på offentliggørelse, at offentliggø-

relsesperioden fastsættes til 2 måneder, at offentliggørelsen annonceres i områdets lo-

kalavis, samt at den foreslåede dialogstrategi bestående af en planens hjemmeside, en 

lokal udstilling samt et borgermøde, tilrettelagt som et orienteringsmøde, tiltrædes. 

(Bygge- og Teknikudvalget) 

 

 Mikkel Warming (Ø): Dette her er altså et ret vanvittigt lokalplanforslag. Der lig-

ger en stor, grim klods nede havnen tæt ved Kastellet, A.P. Møllers hovedsæde. At kal-

de det en skønhedsåbenbaring, vil kræve en så stor knude på tungen, at ordene forment-

lig ikke kunne komme ud af munden. Det skal nu udvides, næsten fordobles, efter præ-

cis de samme uskønne retningslinjer som det eksisterende hus. 

 Man kan sige, at det er lidt bemærkelsesværdigt, at der er gået næsten et år med 

kontakt mellem bygherren og kommunens embedsmænd uden synlige resultater, som 

borgmester Søren Pind har udtalt til Politiken. Jeg har en fornemmelse af, at havde det 

være en almen boligbebyggelse, så havde Borgerrepræsentationen i enighed med fynd 

og klem bedt om noget nyt og noget bedre.  

 Det vil flertallet så åbenbart ikke i denne sag, og det synes vi er trist. Vi ønsker fak-

tisk at stemme denne lokalplan ned nu, altså ikke sende den ud. Skulle et flertal ikke 

følge denne, synes vi, fornuftige indstilling, så har vi nogle bemærkninger, der skal gå 

med ud i den offentlige debat, vi er ret sikker på, der kommer om det. 
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 Overborgmesteren (Jens Kramer Mikkelsen): Ikke andre har bedt om ordet. Jeg 

vil bede om, at bemærkninger til lokalplanforslaget, som ønskes sendt med ud, bliver af-

leveret senest på mandag kl. 12. 

 Jeg forstår det sådan, at Mikkel Warming har genfremsat forslaget fra udvalget, og 

det skal vi tage stilling til. 

 

Enhedslisten genfremsatte følgende ændringsforslag fra behandlingen i Bygge- og Tek-

nikudvalget: 

"At lokalplanforslaget ikke udsendes." 

 

Ændringsforslaget blev forkastet med 42 stemmer imod 4. 

For stemte Ø. 

Imod stemte A, V, F, B, O, C og D. 

 

Indstillingen blev herefter godkendt. 

 

Socialistisk Folkeparti ønskede følgende bemærkning tilført beslutningsprotokollen: 

"SF ønsker en offentlig høring om dette lokalplanforslag, så debatten kan aflive dette 

vanvittige og uskønne projekt." 

 

Socialistisk Folkeparti og Enhedslisten tog forbehold og ønskede i henhold til planlovens 

§ 24, stk. 2 en kort begrundelse for forbeholdet optrykt i forbindelse med offentliggørel-

sen. Fristen for aflevering af begrundelsen blev fastsat til mandag den 6. maj 2002 kl. 

12.00. 

 

============================================================= 

  

5) BR 214/02. Lokalplan "Store Tuborg" 

Indstilling om, at lokalplan "Store Tuborg" vedtages endeligt med den under sags-

beskrivelsen foreslåede præcisering af lokalplanforslagets § 9, stk. 5, om den bevarings-

værdige blodbøg. 

(Bygge- og Teknikudvalget) 

 

Indstillingen blev godkendt. 

 

============================================================= 

 

6) BR 221/02. Lokalplantillæg "Ørestad Nord" med kommuneplantillæg 

Indstilling om, at tillæg nr. 4 til lokalplan nr. 301-1, 2 & 3 "Ørestad Nord", med forbe-

hold for resultatet af fornøden supplerende høring, vedtages endeligt med de under 

sagsbeskrivelsen foreslåede ændringer af § 3, stk. 2, pkt. e, h og i, § 5, stk. 2, pkt. e og 

h, § 6, stk. 2, pkt. e og h. samt ændringer af tegning nr. 27.520, 27.521, 27.522, 27.524 

og 27.525, samt at tillæg til Kommuneplan 2001 vedtages endeligt. 

(Bygge- og Teknikudvalget og Økonomiudvalget) 
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Indstillingen blev godkendt. 

 

============================================================= 

 

7) BR 216/02. Lokalplanforslag "Ålandsgade-karreen" med kommuneplantillæg 

Indstilling om, at lokalplanforslag med tilhørende forslag til tillæg til Kommuneplan 

2001 vedtages med henblik på fælles offentliggørelse, at indsigelsesfristen fastsættes til 

2 måneder, at offentliggørelsen annonceres i områdets lokalaviser, samt at vedtage den 

foreslåede dialogstrategi bestående af en hjemmeside for planen, en lokal udstilling 

samt et borgermøde. 

 

(Bygge- og Teknikudvalget og Økonomiudvalget) 

 

Sagerne BR 216/02 og BR 188/02 blev behandlet sammen. 

 

Indstillingen blev godkendt. 

 

============================================================= 

 

8) BR 188/02. Byfornyelsesforslag for Ålandsgade-karreen 

Indstilling om, at Bygge- og Teknikforvaltningen bemyndiges til at lade det af Hånd-

værkets Byfornyelsesselskab udarbejdede byfornyelsesforslag for Ålandsgade-karreen 

udsende i offentlig høring i 2 måneder, at Bygge- og Teknikforvaltningen bemyndiges 

til at indgå forretningsføreraftale med Håndværkets Byfornyelsesselskab på grundlag af 

principperne i de aftaler, der indgås i forbindelse med byfornyelsen på Indre Vesterbro, 

samt at Bygge- og Teknikforvaltningen bemyndiges til at afholde de med byfornyelses-

beslutningens gennemførelse forbundne udgifter.  

(Bygge- og Teknikudvalget) 

 

Sagerne BR 216/02 og BR 188/02 blev behandlet sammen. 

 

Indstillingen blev godkendt. 

 

============================================================= 

 

9) BR 220/02. Lokalplantillæg "Ragnagade" med kommuneplantillæg 

Indstilling om, at forslag til tillæg til lokalplan med tilhørende forslag til tillæg til 

Kommuneplan 2001 vedtages med henblik på fælles offentliggørelse, at offentliggørel-

sesperioden fastsættes til 2 måneder, idet juli ikke medgår, at offentliggørelsen annonce-

res i områdets lokalavis, og at vedtage den foreslåede dialogstrategi bestående af pla-

nens hjemmeside, en lokal udstilling samt et borgermøde fælles med lokalplanforslaget. 

(Bygge- og Teknikudvalget og Økonomiudvalget) 

 

Indstillingen blev godkendt.  

 

============================================================= 
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10) BR 218/02. Grønt areal i Skanderborggade 

Indstilling om, at Skanderborggade mellem Krausesvej og Gl. Kalkbrænderivej anlæg-

ges som et grønt areal som beskrevet i indstillingen, samt at der gives en kapitalbevil-

ling på Vej & Parks anlægsramme på 3,5 mio. kr. og beløbet anvises på konto 0.21.3 

(Parker og legepladser). 

(Bygge- og Teknikudvalget) 

 

Indstillingen blev godkendt. 

 

============================================================= 

 

11) BR 243/02. Byggeskadefondenes bestyrelser 

Indstilling om, at vicekontorchef Elsebeth Korsholm og vicekontorchef Sune Skovgaard 

over for Økonomi- og Erhvervsministeren foreslås til bestyrelsen i Byggeskadefonden 

vedrørende Bygningsfornyelse i den kommende 4-års periode 1. juli 2002 til 31. juni 

2006, og at den person, ministeriet udpeger til Byggeskadefonden vedrørende Byg-

ningsfornyelse, af kommunen udpeges som stedfortræder til bestyrelsen for Byggeska-

defonden på nybyggeriområdet. 

(Bygge- og Teknikforvaltningen) 

 

 Overborgmesteren (Jens Kramer Mikkelsen): I henhold til lov om ligestilling skal 

der indstilles både en mand og kvinde. 

 

Indstillingen blev godkendt. 

 

 ============================================================= 

 

12) BR 224/02. Nyudpegning af delegerede til I/S Vestforbrænding 

Indstilling om, at der nyudpeges 9 delegerede til I/S Vestforbrændings generalforsam-

ling, og at Miljøborgmesteren udpeges som en af de delegerede. 

(Miljø- og Forsyningsforvaltningen) 

 

 Overborgmesteren (Jens Kramer Mikkelsen): Som det fremgår af indstillingen, 

skal der ske nyudpegning af de delegerede, og der skal udpeges 9 delegerede mod tidli-

gere 7. De udpegede skal være medlemmer af Borgerrepræsentationen, og der tilfalder 

den store valggruppe 5 og den lille valggruppe 4 medlemmer. Jeg har p.t. ikke modtaget 

navne ud over det ene, jeg har modtaget fra den store valggruppe, borgmester Winnie 

Berndtson 

 

Indstillingen blev godkendt, og overborgmesteren fik bemyndigelse til at modtage de 

manglende navne. 

 

============================================================= 

 

13) BR 228/02. Oplæg til Erhvervspolitisk Statusrapport 2000-2001 
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Indstilling om, at oplæg til Erhvervspolitisk Statusrapport 2000-2001 tages til efterret-

ning. 

(Økonomiudvalget) 

 

Sagerne BR 227/02 og BR 228/02 blev behandlet sammen. 

 

 

14) BR 227/02. Oplæg til Erhvervspolitisk Handlingsplan 2002 

Indstilling om, at Borgerrepræsentationen tiltræder oplægget til Københavns Kommu-

nes Erhvervspolitisk Handlingsplan 2002.  

(Økonomiudvalget) 

 

Sagerne BR 228/02 og BR 227/02 blev behandlet sammen. 

 

 Overborgmesteren (Jens Kramer Mikkelsen): Jeg skal høre, om der er bemærk-

ninger. Hvis der ikke er det, så vil jeg nemlig ikke sige det, jeg ellers havde forberedt at 

sige. Jeg vil sørge for, at alle medlemmer af forsamlingen vil få det sendt ud ... (Afbry-

delse). Så ville jeg være glad for at modtage kopi af det, borgmester Per Bregengaard 

måtte have. 

 

Man gik først til afstemning vedr. sag 228/02: 

 

Indstillingen blev taget til efterretning. 

 

Man gik dernæst til afstemning vedr. sag 227/02: 

 

Indstillingen blev godkendt. 

 

============================================================= 

 

15) BR 233/02. Kvarterplaner for Nord-Vest og Nørrebro Park Kvarter 

Indstilling om, at kvarterplanerne for Nord-Vest og Nørrebro Park Kvarter godkendes 

som ramme for gennemførelse af kvarterløftprojekterne, at Overborgmesteren bemyn-

diges til at indgå samarbejdsaftale mellem Københavns Kommune og Ministeriet for 

Flygtninge, Indvandrere og Integration om gennemførelse af Kvarterløft Nord-Vest og 

Kvarterløft Nørrebro Park Kvarter, samt at kvarterplanerne tiltrædes som byfornyelses-

programmer for helhedsorienteret byfornyelse, jævnfør § 5, stk. 1 i Lov om byfornyelse. 

(Økonomiudvalget) 

 

 

 Overborgmesteren (Jens Kramer Mikkelsen): Jeg skal høre, om nogen ønsker or-

det. Ønsker nogen kopi af det, jeg ville have sagt, hvis der havde været en større debat? 

(Ophold). Det er ikke tilfældet. 

 

Indstillingen blev godkendt. 
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============================================================= 

 

16) BR 232/02. Badesteder i Københavns Havn 

Indstilling om, at det første badested i Københavns Havn etableres på Islands Brygge 

ved Havneparken med anlæg af de projekterede badefaciliteter samt det skitserede vars-

lingssystem, at Borgerrepræsentationen giver en anlægsbevilling på 1.050.000 kr. 

(ekskl. moms) til Kultur- og Fritidsudvalgets bevilling Kultur og Fritid konto 0.30.3 til 

etablering af et badested på Islands Brygge, at Borgerrepræsentationen giver en drifts-

bevilling på 231.000 kr. (ekskl. moms) til Kultur- og Fritidsudvalgets bevilling Kultur 

og Fritid konto 0.30.1 (tilskud til KI) til dækning af driftsudgiften i 2002, at Borgerre-

præsentationen giver en driftsbevilling på 795.000 kr. (ekskl. moms) til Miljø- og For-

syningsudvalgets konto 0.85.1 (Recipientkvaliteter og spildevand), fordelt med 645.000 

kr. til etablering af et varslingssystem og 150.000 kr. til dækning af driftsudgiften i 

2002, at Borgerrepræsentationen træffer principbeslutning om at forøge Kultur- og Fri-

tidsudvalgets ramme fra og med budget 2003 med 231.000 kr. (2002-prisniveau) til 

dækning af de forøgede driftsudgifter til badefaciliteten, at Borgerrepræsentationen 

træffer principbeslutning om at forøge Miljø- og Forsyningsudvalgets ramme fra og 

med budget 2003 med 150.000 kr. til dækning af forøgede driftsudgifter til varslingssy-

stemet, samt at den kassemæssige dækning for drifts- og anlægsbevillingerne i 2002 an-

vises på Kultur- og Fritidsudvalgets rådighedsbevilling Kultur og Fritid konto 0.30.3. 

(Kultur- og Fritidsudvalget, Miljø- og Forsyningsudvalget, Bygge- og Teknikudvalget 

og Økonomiudvalget) 

 

 Overborgmesteren (Jens Kramer Mikkelsen): Ønsker nogen ordet hertil? (Op-

hold). Det er ikke tilfældet. Jeg har en tale om det tema, som jeg gerne vil udsende til 

forsamlingen, hvis man ønsker det?  (Ophold). Det er ikke tilfældet. 

 

Indstillingen blev godkendt. 

 

 ============================================================= 

 

17) BR 236/02. Center for offentlig kompetenceudvikling 

Indstilling om, at Borgerrepræsentationen udpeger 1 medlem til bestyrelsen for Center 

for Offentlig Kompetenceudvikling. 

(Økonomiforvaltningen) 

 

 Overborgmesteren (Jens Kramer Mikkelsen): Det er den store valggruppe, der 

skal udpege. Jeg har endnu ikke modtaget noget navn. 

 

Overborgmesteren fik bemyndigelse til at modtage navnet. 

 

 ============================================================= 

 

18) BR 235/02. Kommunernes Lønningsnævn 

Indstilling om, at Borgerrepræsentationen træffer beslutning om, at overborgmester Jens 

Kramer Mikkelsen over for Indenrigs- og Sundhedsministeren indstilles udpeget som 
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medlem af Kommunernes Lønningsnævn for perioden 1. juni 2002 - 31. maj 2006, samt 

om hvem, der over for indenrigs- og sundhedsministeren indstilles udpeget som supple-

ant for samme. 

(Økonomiforvaltningen) 

 

 Overborgmesteren (Jens Kramer Mikkelsen): Der skal indstilles 1 medlem og 1 

suppleant. Jeg har ud over overborgmesteren, som er indstillet, modtaget meddelelse fra 

den store valggruppe om, at Bo Asmus Kjeldgaard udpeges som suppleant. 

 

Indstillingen blev godkendt. 

 

Borgmester Bo Asmus Kjeldgaard indstilles udpeget som suppleant. 

 

============================================================= 

 

19) BR 241/02. Det fælleskommunale Løndatakontor 

Indstilling om udpegning af direktør Hans Simmelkjær, Økonomiforvaltningen, til sty-

ringsgruppen for Det fælleskommunale Løndatakontor, FLD, for perioden 1. maj 2002 – 

31. december 2005. 

(Økonomiforvaltningen) 

 

 Overborgmesteren (Jens Kramer Mikkelsen): Det er sådan, at da kontorchef Kjeld 

Fisker har fratrådt sin stilling i økonomiforvaltningen pr. 30. april, så er direktør Hans 

Simmelkjær foreslået som nyt medlem for den resterende del af valgperioden.  

 

Indstillingen blev godkendt. 

 

============================================================= 

 

20) BR 240/02. Hjemmeværnets distriktsudvalg 

Indstilling om at Borgerrepræsentationen indstiller 2 medlemmer til Hærhjemmeværns-

distrikt Ryvangen, 2 medlemmer til Hærhjemmeværnsdistrikt Amager samt 2 medlem-

mer til Hærhjemmeværnsdistrikt København for perioden 1. januar 2002 til 1. januar 

2006. 

(Økonomiforvaltningen) 

 

Overborgmesteren fik bemyndigelse til at modtage navnene. 

 

============================================================= 

 

21) BR 248/02. Forlængelse af Peter Elsmans konstitution 

Indstilling om, at økonomichef Peter Elsmans konstitution som administrerende direktør 

under Miljø- og Forsyningsudvalget forlænges ud over den 30. april og indtil der ansæt-

tes ny administrerende direktør. 

(Økonomiudvalget) 
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Indstillingen blev godkendt. 

 

============================================================= 

 

22) BR 222/02. Tilskud til afholdelse af Kulturhavn 2002 

Indstilling om, at Borgerrepræsentationen giver 200.000 kr. til afholdelse af 

KULTURHAVN 2002 på Kultur- og Fritidsudvalgets bevilling Kultur og Fritid, konto 

0.30.1, samt at den kassemæssige dækning for driftsbevillingen anvises på Kultur- og 

Fritidsudvalgets rådighedsbevilling Kultur- og Fritid konto 0.30.3 (idræts- og kulturpul-

jen 2002). 

(Kultur- og Fritidsudvalget) 

 

Indstillingen blev godkendt. 

 

============================================================= 

 

23) Nr. 22 BR 239/02. Væresteder 

Indstilling om, at Borgerrepræsentationen godkender at det samlede tilskudsbudget på 

401.000 kr. til værestederne Værestedet (Dansk Epilepsiforening), Transmogriffen, 

Ventilen og DRYS IND overføres til Familie- og Arbejdsmarkedsudvalget i 2002. Be-

løbet overføres fra Kultur- og Fritidsudvalgets bevilling Kultur og Fritid konto 3.71.1. 

(start- og udviklingspuljen).  

(Kultur- og Fritidsudvalget) 

 

Indstillingen blev godkendt. 

  

============================================================= 

 

24) BR 238/02. Sommerdans 2002 

Indstilling om, at Borgerrepræsentationen bevilger 370.000 kr. til afholdelse af "Som-

merdans 2002" under forudsætning af, at der opnås medfinansiering fra Idrætspolitisk 

Ideprogram (IPIP). Beløbet anvises på Kultur- og Fritidsudvalgets bevilling Kultur og 

Fritid, konto 0.30.1, samt at den kassemæssige dækning for driftsbevillingen anvises på 

Kultur- og Fritidsudvalgets rådighedsbevilling Kultur- og Fritid konto 0.30.3 (idræts- og 

kulturpuljen 2002). 

(Kultur- og Fritidsudvalget) 

 

Indstillingen blev godkendt. 

 

============================================================= 

 

25) BR 246/02. Billedkunstværksteder i Trekronergade 

Indstilling om at der bevilges støtte på 200.000 kr. til Foreningen Billedkunstværkste-

derne Trekronergade 90. Kassemæssig dækning anvises på konto 3.63.1 Musik 

(150.000 kr.) og konto 3.62.1 Teatre (50.000 kr.).  

(Kultur- og Fritidsudvalget) (Standsningsret) 
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 Hellen Hedemann (F): Det er jo en sag, som Dansk Folkeparti har standset og bedt 

om at få i salen, for de er jo nok så frustrerede i Dansk Folkeparti over, at de er sat uden 

for indflydelse i København. Det er vi jo nogle, der glæder os over. Tænk at benytte 

standsningsretten i sådan en sag. Budgettet for Københavns Kommune er på ca. 35 mia. 

kr. I Kultur- og Fritidsudvalget er det på godt en halv milliard, og denne sag drejer sig 

om 200.000 kr. Det er jo interessant at se, hvad det er, man prøver på at få indflydelse 

på. 

 Jeg vil sige, at vi er jo nogle stykker i udvalget, vi er faktisk et flertal, der uden om 

de borgerlige partier har vedtaget denne bevilling på 200.000 kr., og den vil vi selvføl-

gelig fortsat støtte. 

 

 Leslie Arentoft (V): Den 23. august sidste år verificerede BR Kultur- og Fritidsud-

valgets beslutning om at der ikke – jeg gentager: ikke – ydes tilskud til atelierer og 

kunstværksteder.  

 Som konsekvens heraf er der naturligvis ikke afsat rammemidler til formålet, og 

forventningen var vel egentlig, at forvaltningen ville følge BR´s beslutning til dørs ved 

at meddele administrativt afslag på de ansøgninger, der måtte komme fra atelierer, til 

indretning, drift eller andre slige sager. 

 Det var derfor med nogen forundring, man kunne konstatere, at kunstværkstederne 

Trekronergade 90 var sluppet igennem med en ansøgning på 200.000 kr. til diverse ind-

retningsarbejder. Forvaltningen indstiller ganske vist ansøgningen til afslag, og det lig-

ger jo helt i forlængelse af de retningslinjer, som BR har besluttet, så fint nok med det. 

 Problemet var bare, at et flertal i Kultur- og Fritidsudvalget forkastede forvaltnin-

gens indstilling. Udvalget valgte at gå på tværs af sine egne vedtagne retningslinjer på 

billedkunstområdet. Og hvad værre var: Man valgte at sidde en BR-beslutning overhø-

rig.  

 Det sidste mener jeg ganske enkelt ikke, udvalget har kompetence til, og alene af 

den grund bør forsamlingen i aften støtte forvaltningens indstilling om afslag på tilskud 

til Trekronergade 90. 

 Så vil jeg gerne sige, at når vi i første omgang har valgt at udstikke principper for 

kommunens støtte til billedkunsten, så er det sket ud fra den fornuftige og rimelige be-

tragtning, at forvaltningen naturligvis må have nogle pejlemærker at agere ud fra. Det er 

også kun ret og rimeligt, at vi forholder os til kunstnermiljøet og kommer med en ud-

melding og nogle retningslinjer, de kan forholde sig til.  

 Hvis støtten på de 200.000 kr. mod min forventning i aften ryger gennem systemet, 

så vil der sidde en lang række kunstnersammenslutninger rundt omkring i København 

med en kæmpe næse og stille sig selv det spørgsmål: Hvorfor lige Trekronergade 90? 

Hvorfor i alverden kan de få, når vi andre har fået besked på, vi ikke må? 

 Og de har fuldkommen ret. Det her er indførelse af et totalt vilkårlighedsprincip. 

Det er ikke engang et først til mølle-princip. Der er snarere tale om enkeltsagsfavorise-

ring på tværs af de regler, vi har vedtaget. Det kan ikke nytte noget, vi det ene år vedta-

ger nogle retningslinjer, for så næste år at gå på tværs af de retningslinjer. Det er altså 

enkeltsagspolitik, når det er værst. Det signal, vi sender, er selvfølgelig, at vi her i Bor-

gerrepræsentationen er fuldstændig stemningslabile.  

 Derfor må jeg opfordre forsamlingen til i aften at stoppe den her galskab. 
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 Overborgmesteren (Jens Kramer Mikkelsen): Foreløbig er sagen standset i udval-

get, og det har Karin Storgaard, som nu får ordet. 

  

 Karin Storgaard (O): Det var dog et surt opstød, Hellen Hedemann kom med her. 

Dansk Folkeparti føler sig ikke uden for indflydelse her i salen, men det er jo lidt svært 

at hamle op med et flertal, der måske har en anden holdning.  

 Men problemet her er jo ganske rigtigt, som Leslie Arentoft også sagde, at vi jo i 

juni måned 2001 i Kultur- og Fritidsudvalget har vedtaget retningslinjer for billedkunst-

området, og også, at vi ikke yder tilskud til kunstnerværksteder og atelierer inden for en 

ramme på ½-1 mio. kr. årligt. Der var et stort flertal, der stemte mod, at vi skulle give 

nogle tilskud. Der var kun 2, der stemte for det forslag, som Hellen Hedemann har rejst. 

 Ligeledes senere i Borgerrepræsentationen. Jeg ved ikke, om der er sket et eller an-

det hos Socialdemokratiet i øvrigt. Socialdemokratiet har måske taget fejl, fordi de hav-

de samme holdning som os andre både på udvalgsmødet og på BR-mødet. Men hvad, 

det kan jo ske en gang imellem. 

 Der var 2 medlemmer af SF, som stemte imod, og heriblandt var Hellen Hedemann 

og Martin Günter, så jeg kan på en led godt forstå, at Hellen Hedemann rejser forslaget 

om bevilling af 200.000 kr., det er jo helt legalt. Men derfor hopper vi andre altså ikke 

på den. 

 Dansk Folkeparti er af den opfattelse, at vi må fastholde de regler, som vi selv har 

vedtaget. Vi har vedtaget dem i udvalget, vi har vedtaget dem i Borgerrepræsentationen. 

Hvis man ønsker nogle andre regler, så mener jeg, vi må tage sagen op igen og drøfte 

det i udvalget. Vi mener derfor ikke, det er rimeligt at stemme for tilskuddet. Dansk 

Folkeparti kan følge forvaltningens indstilling. 

 

 Abderrahman Ben Haddou (D): Jeg kan kun sige kort, at CD var medlem af Kul-

tur- og Fritidsudvalget i den gamle valgperiode, og jeg mindes, at vi her i Borgerrepræ-

sentationen den 23. august 2001 var med til at fastlægge og beslutte retningslinjer for 

støtte til billedkunst. 

 Dermed mener jeg, at det er en beslutning, som ligger fast. Jeg kan ikke se, at der er 

noget ekstraordinært i denne sag. 8 måneder kan ikke lige pludselig ændre på noget, 

som er besluttet i Borgerrepræsentationen, men der er nogle partier, som åbenbart lader 

sig påvirke af nogle kunstneriske venner rundt omkring i København, og derfor har man 

set sig nødsaget til at støtte eller i hvert fald modsige en enig borgerrepræsentationsbe-

slutning den 23. august 2001. 

 CD mener som sagt ikke, der er sket noget ekstraordinært, og derfor fastholder vi 

på linje med Venstre og Dansk Folkeparti afslaget. 

 

 Overborgmesteren (Jens Kramer Mikkelsen): Der er opstået det problem, at Jens 

Kjær uden min indblanding er blevet nedprioriteret af systemet, og derfor er det Jens 

Kjær nu, uanset hvad der står på tavlen. 

 

 Jens Kjær Christensen (Ø): Det er jo en fornøjelse at høre den forenede borgerli-

ge elendighed prøve at behandle denne sag uden overhovedet at forholde sig til indhol-

det. Alt, hvad vi har hørt heroppefra, er formalia. 
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 Hvis jeg skal give dugfriske eksempler på, hvordan Venstre eksempelvis kører en-

keltsagspolitik, pludselig deler ud af kulturpengene, bruger kulturpengene til idrætsakti-

viteter etc.,  så undskyld, Leslie Arentoft, så tror jeg bestemt ikke, Venstre har noget at 

lade flertallet i denne sag høre, så der er ingen grund til at hidse sig op på den måde. 

 Jeg tilhørte faktisk det mindretal, som ønskede, at der skulle afsættes denne ramme. 

Dermed sagt, jeg tror bestemt ikke, at Hellen Hedemann og Martin Günter i udvalget i 

forrige periode har været ene om det, Karin Storgaard, eller hvem det var, der sagde det. 

Hellen Hedemann sad slet ikke i udvalget på det tidspunkt, og der har været flere SF´ere 

i salen i hvert fald, går jeg ud fra. Så lad det være, hvad det er. 

 Det her er jo et ganske glimrende forslag. Det handler om at give et ganske lille be-

løb til støtte af kunstnere, som – i gåseøjne – blev smidt ud af de atelierfaciliteter, de be-

fandt sig i ude på Amager, i Siljangade. 

 Vi har i øvrigt støttet dem under Kulturbyåret 1996 på forskellige leder og kanter 

med maskiner og sådan noget til fælles tryk.  

 Det er jo ikke meningen, at vi går ind i en driftsaftale her med kunstnerne overho-

vedet. Det er en hjælp til at bringe det fysiske på plads, og så skal de altså være selv-

hjulpne og selvbårne, og det troede jeg ellers var sådan noget, Venstre generelt kultur-

politisk gik ind for. Så derfor forekommer selve holdningen her meget besynderlig. 

 Til selve spørgsmålet. Det blev antydet heroppefra, det var vist Ben Haddou, der 

var lidt uheldig ved at sige, at man skulle kende nogle af de kunstnere. Jeg kender fak-

tisk ikke nogen af dem derude, men det ville da være hyggeligt, hvis jeg gjorde det. Jeg 

gør det ikke. 

 Og det er interessant, når Ben Haddou siger det, fordi jeg kan give de 12 første me-

get interessante eksempler på, at Ben Haddou de facto har lobbyet ganske små grupper 

ind økonomisk, men det er ikke det, denne sag handler om.  

 Det er et rigtig godt forslag, og det er også sådan, at Københavns Kommune selv-

følgelig har ansvar for, at der eksisterer faciliteter i denne her by for udøvende kunstne-

re, og det er på alle de kunstneriske områder.  

 Dette lille eksempel med de 200.000 kr. er jo sådan en lille, forbløffende sag. At 

man kan hidse sig så gevaldigt op i forhold til, hvad vi i øvrigt finder penge frem til i 

udvalget, også på tværs af forvaltningens indstilling. 

 Det sidste, jeg vil sige vedrørende dette at en forvaltning indstiller noget, er, at det 

plejer at være god kutyme i vores udvalg, at det ikke betyder, at det er sandheden eller 

den ypperste fornuft, der hermed er tale om, og det ved jeg da, at Venstre har deltaget 

med stor flid i at lave forvaltningsindstillinger om. 

 

 Klaus Hansen (A): Jeg kan forstå, at dette er en utrolig vigtig sag. Jeg kan henføre 

til, hvad der blev sagt af den forrige taler, om, hvad der er taget stilling til, nemlig at det 

er en flytning, og det er en meget praktisk indretning, man her giver tilskud til. 

 Jeg kan forstå, at der har været nogle tidligere møder, som man har været så venlig 

at informere om, men jeg kan bare henvise til første side i indstillingen, hvor der står, 

hvem flertallet består af, der støtter det her. 

 Så vil jeg i øvrigt bare henvise til den ganske udmærkede fremstilling, der er i sa-

gen, og meddele, at Den Socialdemokratiske Gruppe støtter dette ganske udmærkede 

forslag. 
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 Klaus Bondam (B): Nu er det jo dejligt, at de her store, store sager fra Kultur- og 

Fritidsudvalget kan optage så uendelig meget taletid her i BR-salen, og især når det dre-

jer sig om så store summer. 

 Leslie Arentoft var inde på faren for at være stemningslabil. Jeg mener, det er godt 

at være stemningslabil i politik en gang imellem. Jeg mener også, det er godt at have et 

motto, der hedder »Ingen regler uden undtagelser«.  

 Jeg undlod for Det Radikale Venstre at stemme, da sagen var oppe i Kultur- og Fri-

tidsudvalget, men har efterfølgende orienteret mig i sagen. Det er bl.a. blevet gjort me-

get klart for mig, at der altså er tale om en gruppe kunstnere, som har arbejdet og drevet 

værksted et andet sted i byen, nemlig ude i Siljangade 5, hvor de i sin tid blev opsagt. 

 Jeg vil henlede forsamlingens opmærksomhed på Billedkunstudvalgets rapport, 

som udkom for nogle år siden, som gjorde opmærksom på, at den gennemsnitlige års-

indtægt for en billedkunstner er omkring 30.000 kr. Så man kan sige, at vi har at gøre 

med en meget underprioriteret gruppe på hele kunst- og kulturområdet, og vi har at gøre 

med 30 kunstnere, som altså har arbejdet sammen igennem en lang årrække, og som 

med de her 200.000 kr. får mulighed for at fortsætte deres arbejde på en ny lokalitet. Så 

derfor vil Det Radikale Venstre stemme for forslaget. 

 

 Abderrahman Ben Haddou (D): Jeg er godt klar over, at det ikke er det store be-

løb, det er vi alle sammen enige om. Det, vi diskuterer her, er principperne, altså det er 

nogle retningslinjer, som Borgerrepræsentationen beslutter sig for, og som man samti-

dig nu her modsiger og modarbejder ved at beslutte sig for noget andet. 

 Det betyder jo egentlig, at man bare kan lade være med at vedtage nogle retnings-

linjer her i Borgerrepræsentationen, fordi vi kan jo altid modsige dem. Det er princip-

perne, som gør, at jeg må gå imod. Det er ikke, fordi jeg ikke vil støtte dem.  

 Hvis man vil støtte billedkunsten mere, så må man ændre på de her retningslinjer, 

og det må Kultur- og Fritidsudvalget så gøre fremover, i stedet for at vi får nogle enkelt-

sager, hvor man lige pludselig synes, at det her værksted lige har behov for støtte, så 

ændr dog de her retningslinjer i stedet for. 

 Så kan jeg kun sige til Jens Kjær: Jamen jeg ved ikke, jeg har ikke anklaget Jens 

Kjær for at have nogen kontakt til de her kunstnere. Jeg sagde bare, at nogle måske 

kunne have tæt kontakt til nogle kunstnere, som gør, at man gerne vil tage forbehold i 

denne sag. 

 Så vil jeg sige, at jeg ikke kan forstå, at Jens Kjær siger, at det her værksted har 

kunnet klare sig selv og køre sig selv. Så sent som i år 2000 fik man bevilget 50.000 kr. 

til indkøb af computere, så hvis man kan klare sig selv, så kan jeg ikke forstå, at man 

ikke selv kan købe sit eget grej. 

 

 Karin Storgaard (O): Jeg ved ikke, om det er mig, der har misforstået noget, for 

det er åbenbart lige meget, hvad vi vedtager i Borgerrepræsentationen; det laver man så 

bare om bagefter. Hvad søren skal vi så holde møde i Borgerrepræsentationen for og 

vedtage forskellige ting, når man kan lave om på det bare lige ved at knipse med fingre-

ne? 

 Jeg bliver nødt til at sige til Socialdemokratiet, at nok engang har man skiftet hest i 

vadestedet. Men det er jo ikke første gang. Det er jo tit, der sker nogle ændringer. Plud-
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selig ændrer man holdning til noget helt andet end det, man har ment før. Det synes jeg 

da er kedeligt at bemærke. Jeg har også bemærket det i Kultur- og Fritidsudvalget før. 

 Så vil jeg sige, at det jo ikke er beløbets størrelse, det er det principielle i det, at vi 

har vedtaget nogle regler, og så kommer et flertal bare og siger, jamen nu vil vi ikke ha-

ve de regler mere, uden at man overhovedet har mulighed for at diskutere, hvordan reg-

lerne så skal se ud. 

 Det vil være rimeligt, hvis man ønsker at lave de regler om, at man faktisk taget bør 

diskutere det i Kultur- og Fritidsudvalget, og derfor skulle vi måske henvise sagen til 

Kultur- og Fritidsudvalget igen, så man kan diskutere det. 

 Så vil jeg sige: Er det ikke sådan, at Folketinget har lavet en beslutning, hvor 

kunstnerne får mulighed for at trække fra i skat, og de tjener faktisk taget på alt det her? 

 

 Overborgmesteren (Jens Kramer Mikkelsen): Jeg skal lige forstå Karin Storgaard: 

Var det en udvalgshenvisning, der blev varslet? (Ophold). Det tager vi stilling til, når 

forhandlingerne er afsluttet. 

 

 Leslie Arentoft (V): »To be or not to be« har været sloganet for Det Radikale Ven-

stre, og det var med en vis selvironi, der fortalte befolkningen, at de var sådan lidt til det 

ene og lidt til det andet. 

 Men ligefrem at ønske sig selv stemningslabil, det er o.k. med mig, hvis man kan 

holde det inden for egne døre. Det er bare ikke o.k., at kommunen agerer stemningsla-

bilt. De her retningslinjer, vi har nedfældet sidste år, var jo ment som en støtte til for-

valtningen. Hvad tænker forvaltningen i dag: Der bliver truffet en beslutning i BR, og vi 

indstiller selvfølgelig ud fra de retningslinjer, som politikerne udstikker for dem, og så 

sker der noget helt andet? 

 Hvad værre er, er måske, at vi også fra det her hus kommer med et signal, en kom-

munikation til kunstnermiljøet: I har de og de regler at forholde jer til, I kan søge inden 

for de og de rammer. Det har langt de fleste forholdt sig til og siger: Jamen der er ikke 

noget at hente her. Der ligger en beslutning, der klokkeklart siger: I kan ikke få en øre 

på dette område. 

 Så der sidder altså nogle med en stor næse i dag. De sidder alle mulige steder, og 

inden jeg kom ind – jeg bor i Elmegade – tog jeg de 3 husblokke, der støder op til El-

megade. Der var 7 kunstnersammenslutninger af udmærket kvalitet, som også kunne 

have behov for de her penge. Vi har andre kunstnersammenslutninger i byen, hvor der 

er akademiuddannede kunstnere, som med lige så stor ret kunne sige: Jamen vi har også 

lyst til at få nogle penge. Det kan man ikke ifølge vores retningslinjer, og det kan man 

så alligevel, hvis man på en god dag tilfældigvis rammer ind i et glad humør hos Social-

demokratiet m.fl. 

 Så vil jeg sige til Jens Kjær: Jamen hvis du har nogle eksempler, så kom med ek-

semplerne. Du skal ikke bare ... man skal ikke bare komme med, at man kan nævne 

nogle eksempler på, at vi har gjort ligeså i Venstre. Kom med de eksempler. Jeg kan ik-

ke finde ud af, hvornår vi på samme måde har besluttet noget og derefter underkendt 

det. Jeg erkender, at vi var tilhængere af, at der kom nogle andre retningslinjer på områ-

det, det gælder bare ikke for Socialdemokratiet. Det er noget mærkeligt noget.  
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 Og så er det heller ikke rigtigt, at Jens Kjær ikke kender de her kunstnere. Du ken-

der udmærket godt et par stykker af dem. Ikke at det skal komme dig til last. Jeg synes 

faktisk det er en fordel, at man er lidt inde i sagerne. 

 

 Overborgmesteren (Jens Kramer Mikkelsen): Mange mennesker bruger udtrykket 

»du« og mener »man« og omvendt, men her skal man sige »man«. 

 

 Borgmester Martin Geertsen: Jeg forstår godt frustrationen, det gør jeg af naturli-

ge årsager, eftersom jeg er enig med Karin Storgaard. Men jeg tror, at det måske ville 

være – jf. Klaus Bondams betragtninger om beløbets størrelse eller mangel på samme – 

at gøre lidt vel rigeligt ud af det at tage en holmgang til om den i Kultur- og Fritidsud-

valget. 

 Hvad man derimod godt kunne forestille sig, var, at man gav mulighed for, at Kul-

tur- og Fritidsudvalgets medlemmer, nu er der jo kommet en ny sammensætning, kunne 

være labile på en ny måde, forstået på den måde, at der er kommet nye medlemmer, 

som måske har nogle andre præferencer i forhold til retningslinjerne, at vi tog en holm-

gang til – jeg kigger op på forvaltningen, som forhåbentlig nikker ... det gør de – på en 

mere principiel debat om, hvad det i virkeligheden er for nogle rammer, vi skal yde til-

skud inden for. 

 Så ved jeg godt, Jens Kjær og andre, at sådan nogle regler kan vi bryde, når det pas-

ser os. Det er svært at lave troskabseder i det udvalg, det ved udvalgets medlemmer, 

men hvis man i hvert fald kunne lave det som en overordnet ramme, så det nye udvalg 

havde noget at arbejde videre efter, så tror jeg, det ville være en god måde at løse det 

problem på. 

 Jeg tror så, at det er for meget at tage de småpenge tilbage til en holmgang til. Skul-

le vi nu ikke bare lade den glide igennem og så tage en diskussion senere på det mere 

principielle plan? 

 

 Overborgmesteren (Jens Kramer Mikkelsen): Så er det Jens Kjær i 2. runde, når 

Jens Kjær blev snydt i første – ikke bevidst. 

 

 Jens Kjær Christensen (Ø): Nå, men det ender jo lykkeligt som altid. Alle synes i 

virkeligheden, at det her jo nok skal stemmes igennem i aften. Det er jo fint, så kom vi 

så vidt. 

 Jeg vil sige, at jeg og Enhedslisten vil med glæde tage en mere generel og principiel 

diskussion op om, hvordan Københavns Kommune aktivt kan støtte kunstner- og bil-

ledværksteder og atelierfaciliteter; det vil vi meget gerne. Så derfor er det ganske for-

nuftigt, hvis det er det, borgmesteren lægger op til. 

 Der er jo ingen grund til, at vi bruger en halv dags seminarmøde på at diskutere, at 

vi ikke skal gøre noget som helst eller ikke føler, at vi har et ansvar. Udgangspunktet i 

en sådan diskussion må jo være, at vi netop har et ansvar, så det er der hermed givet 

håndslag på. 

 

 (Kort bemærkning). 

 Borgmester Martin Geertsen: Jeg skal måske lige rette en misforståelse, hvis man 

har opfattet det sådan, at min bredtfavnenhed gik så langt som at Venstre havde tænkt 
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sig at stemme for i sidste instans. Så langt vil vi ikke strække os. Det var sådan mere på 

den lange sigt, at mine betragtninger skulle forstås. 

 

 Karin Storgaard (O): Det beroliger mig lidt, at Venstre trods alt ikke vil stemme 

for.  

 Jeg er enig i Martin Geertsens forslag om, at man tager en principiel debat i udval-

get. Men selv om Martin Geertsen siger, det er småpenge, de 200.000 kr., det er det og-

så, og at det ikke er noget at tage tilbage i udvalget, så vil Dansk Folkeparti fastholde en 

tilbagevisning til Kultur- og Fritidsudvalget. 

 

Et forslag fra Dansk Folkeparti om at tilbagevise sagen til Kultur- og Fritidsudvalget 

blev forkastet med 42 stemmer imod 4. 

For stemte O. 

Imod stemte A, V, F, B, Ø, C og D. 

 

Indstillingen blev herefter godkendt med 28 stemmer imod 18. 

For stemte A, F, B og Ø. 

Imod stemte V, O, C og D. 

 

============================================================= 

 

26) BR 247/02. Københavns Billedkunstudvalg 

Indstilling om at godkende kommissorium for Københavns Billedkunstudvalg, at god-

kende forretningsorden for Københavns Billedkunstudvalg, at godkende udpegning af 

medlemmerne til Københavns Billedkunstudvalg, at overborgmesteren bemyndiges til 

at modtage navne på medlemmerne af Københavns Billedkunstudvalg, samt at forvalt-

ningen i overensstemmelse med Borgerrepræsentationens beslutning bemyndiges til at 

konsekvensrette vedtægten for Københavns Kulturfond som en følge af, at fondens be-

føjelser i henhold til § 2 litra b) er overført til Københavns Billedkunstudvalg. 

(Kultur- og Fritidsudvalget) 

 

Indstillingen blev godkendt. 

 

Leslie Arentoft (V) blev valgt. De øvrige navne meddeles til overborgmesteren, jf. ind-

stillingens 4. at.  

 

============================================================= 

 

27) BR 245/02. Ændring af vedtægter for Fonden Kulturfabrikken 

Indstilling om godkendelse af ændring af Fonden Kulturfabrikkens vedtægter. 

(Kultur- og Fritidsudvalget) 

 

Indstillingen blev godkendt. 

 

============================================================= 
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28) BR 226/02. Fællesbestyrelsen for social- og sundhedsuddannelser 

Indstilling om godkendelse af forslag til sammensætning af Fællesbestyrelsen for de 

grundlæggende social- og sundhedsuddannelser. 

(Uddannelses- og Ungdomsudvalget)  

 

Indstillingen blev godkendt. 

  

============================================================= 

 

29) BR 225/02. Prioritering af anlægsbudgettet for 2002 

Indstilling om, at redegørelsen vedrørende den videre prioritering af anlægsbudgettet for 

2002 godkendes, at der med henblik på at sikre pladsgarantien på fritidshjemsområdet i 

2002 optages et etårigt lån på i alt 12,40 mill. kr. til udbygningen på konto 5.15.3, at der 

i den forbindelse gives en kapitalbevilling på i alt 5,95 mill. kr. til gennemførelse af den 

nødvendige udbygning med fritidshjem og KKFO'er med dækning på konto 5.15.3, at 

der gives en kapitalbevilling på i alt 11,86 mill. kr. til etablering af en midlertidig skole 

inkl. fritidsordning til elever med vidtgående generelle indlæringsvanskeligheder samt 

til supplerende montering af Frejaskolen med dækning på konto 3.07.3.  

(Uddannelses- og Ungdomsudvalget) 

 

 Borgmester Per Bregengaard: I udvalget var der jo enighed om denne indstilling, 

og jeg tror også, der er det i Borgerrepræsentationen. 

 Det problem, som lokale beboere på det seneste har rejst, nemlig beboerne ude i 

Sydvest, er placeringen af en midlertidig ny specialskole for psykisk udviklingshæm-

mede. På medlemmernes pladser ligger altså en tegning over, hvilket indgreb det gør i 

den såkaldte Stejleplads. 

 Jeg vil sige det på den måde, at jeg er utrolig ked af, at vi skal gå ind i det her om-

råde, som jeg synes burde være forblevet som et rekreativt areal til gavn for beboerne i 

Sydhavnen. 

 Fra forvaltningens side og andres side har man ledt med lys og lygte efter en anden 

mulig placering af specialskolen, og det er altså ikke lykkedes. På et tidspunkt var 

Sundholm inde i billedet, men indstillingen hos Familie- og Arbejdsmarkedet er, at det 

skulle bruges til logi for familier eller personer, som var hjemløse og ikke kunne genhu-

ses andre steder. Det er jo også et fuldt legitimt krav. Det var en mulighed på et tids-

punkt, den er ude af billedet. 

 Så for tiden kan jeg ikke se andre muligheder for at placere denne specialskole end 

det pågældende sted. Det er pavilloner, der opstilles, og det vil sige, at byggeriet er mid-

lertidigt. Jeg tør ikke sætte nogen dato på, hvornår man finder andre løsninger, men de 

ligger nok ikke umiddelbart lige for. Børnene skal ind på skolen her til august, så derfor 

er det en sag, der haster. 

 

Indstillingen - som indstillet af Økonomiudvalget - blev godkendt. 

 

============================================================= 
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30) BR 234/02. Iværksættelse af EU udbud med henblik på anskaffelse af ESDH-

system 

Indstilling om, at det besluttes at iværksætte et EU udbud med henblik på anskaffelse, 

implementering og drift af et system til elektronisk sags- og dokumenthåndtering 

(ESDH). 

(Sundheds- og Omsorgsudvalget, Familie- og Arbejdsmarkedsudvalget og Økonomiud-

valget) 

 

Sagen blev trukket fra dagsordenen ved mødets start. 

 

============================================================= 

  

31) BR 179/02. Medlemsforslag om minibusser på Christianshavn 

(Stillet af Karin Storgaard, Louise Frevert, Carl Christian Ebbesen og Gunhild Legaard 

(alle O)): 

Forslag om, at Borgerrepræsentationen pålægger Borgerrepræsentationens repræsentan-

ter i Hovedstadens Udviklingsråd at stille forslag om forsøg med tværgående minibusser 

på Christianshavn. 

 

 Gunhild Legaard (O): Når Dansk Folkeparti stiller forslag om et forsøg med mi-

nibusser eller servicebusser, skal det ses i lyset af, at metroen kommer, stambusserne 

kommer, det glæder vi os alle sammen til. 

 Mange af os har stået og ventet i regn og blæst. Det er ved at være slut nu. Med 

stambussernes komme bliver der flere afgange, der bliver hyppigere busser, men der 

bliver længere afstand, fordi stambusserne kører på centrale steder. Lidt længere afstand 

er meget for langt for ældre, for gangbesværede, for åndedrætsbesværede. Det kan for 

dem være noget af et vovestykke at forcere brolagte gader og stræder. De opgiver på 

forhånd, de får ikke glæde af metroen eller stambusserne. 

 Det er i forvejen et problem for mange af de ældre at nå forretninger, biblioteker, 

medborgerhus, kirke, læge, fodterapeut, posthus, ja, der kunne nævnes en masse ting. 

 Ikke alene store bydele som Frederiksberg har kørt med denne ordning i ca. 10 år. 

Odense har kørt med det meget længe, men også vores nabokommuner som Høje Tå-

strup, Glostrup, Køge, Greve og Roskilde har kørt med disse ordninger til stor glæde for 

den ældre del af befolkningen. 

 Det skal være busser, der kører mellem kl. ca. 10 og 15 i adstadigt tempo, og hvor 

der er hjælp til både at komme ud og ind. De har et sænkbart trinbræt, og der er plads til 

rollatorer og kørestole.  

 Foruden de førnævnte praktiske gøremål, som den ældre del af befolkningen kan 

nå, så er der jo også på Christianshavn de grønne områder, voldene og kanalerne og det 

at kunne besøge hinanden. Det har vist sig på Frederiksberg ved en undersøgelse, at det, 

som også blev prioriteret meget højt af de ældre, var, at det faktisk fungerede som et so-

cialt netværk. Så der er mange ting, der kan nås med denne ordning. 

 Vi skal have servicebusser, fordi det forhøjer livskvaliteten, det giver mere frihed, 

og det giver tryghed at kunne bevæge sig bedre om i lokalområdet. Vi skal tilgodese en 

i forvejen glemt gruppe. Offentlige transportmidler skal være for os alle, ikke blot for de 

yngre, de mobile og de travle. 
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 Winnie Larsen-Jensen (A): Jeg skal gøre det meget kort, men jeg vil sige til Gun-

hild Legaard, at det var noget af en søforklaring om stambusser, som nu hedder A-

busser osv. Hvad det vedrører en servicebus på Christianshavn, kan jeg ikke helt forstå, 

for det er rent faktisk kun linje 8, der kører på tværs. Alt andet kører langs med Christi-

anshavns Torv og Torvegade. Men sådan er det. 

 Jeg synes, det er meget sympatisk at diskutere servicebusser. Der er også bare så-

dan et andet lille kiks i det her forslag, at vi skal pålægge Borgerrepræsentationens re-

præsentanter i Hovedstadens Udviklingsråd at stille forslag. 

 Nu er det jo sådan, at for det første har Dansk Folkeparti selv et medlem af Trafik-

udvalget, Carl Christian Ebbesen, som sidder og diskuterer busdriften i HUR. 

 I det materiale står så også – hvad der i øvrigt har været diskuteret her i Borgerre-

præsentationen, det er jo ikke første gang, vi diskuterer servicebusser, og der er meget 

sympatisk ved servicebusser, det har bare den lille hage, at det koster altså 300 kr. pr. 

køretime for den kommune, der bestiller det. Derfor vil jeg da håbe, at Dansk Folkepar-

ti, når nu jeg foreslår, at sagen henvises til Økonomiudvalget med høring af Trafikud-

valget, finder ud af, hvordan de her servicebusser skal finansieres.  

 Og som sagt, vedrørende sammenkædningen med A-busserne på Christianshavn 

tror jeg, at Gunhild Legaard lige skulle prøve at læse på lektien om, hvor det er, de der 

A-busser kører. Der kører ikke busser i Strandgade. Der kører ikke busser i Overgaden 

neden Vandet eller i de nye områder. A-busserne skal ind over Christianshavns Torv, li-

gesom 2´eren og 9´eren og linje 29 og alle de andre, som kører den vej over. 

 Så argumentationen er sympatisk, men jeg tror, Gunhild Legaard skal sætte sig lidt 

mere ind i det, måske tale med Carl Christian Ebbesen om, hvad der foregår i HUR´s 

Trafikudvalg. 

 

 Overborgmesteren (Jens Kramer Mikkelsen): Må jeg lige sige bare til sådan al-

mindelig, generel orientering, at når jeg ringer ind her et par gange, så er det naturligvis, 

fordi det handler om, at forsamlingen bør være til stede i større udstrækning, end tilfæl-

det er.  

 Det gør jeg ikke, fordi der er mediemæssig omtale af det og mediemæssig interesse 

for fremmødet i Borgerrepræsentationen i øjeblikket, men jeg gør det, fordi når spørgs-

målet bliver rejst, så er det sådan, at man ikke kun skal komme ind, når der skal stem-

mes, men fordi man skal være her, når der foregår debatter. 

 Derfor vil jeg opfordre gruppeformændene til at sørge for, at en væsentlig større 

andel af forsamlingens medlemmer er til stede i salen end det, der er nu. Og det nytter 

ikke noget, at man kommer ind og ser, om man skal stemme, og finder ud af, at det skal 

man ikke, og så går man ud igen. 

 Så jeg vil opfordre gruppeformændene til at sørge for, at hvis ikke man respekterer 

klokken, så respekterer man det, gruppeformændene siger, nemlig at man bør være i sa-

len i langt større udstrækning, end tilfældet er på nuværende tidspunkt. 

 

 Overborgmesteren (Jens Kramer Mikkelsen): Borgmester Søren Pind – som er 

her i salen. 
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 Borgmester Søren Pind: Det, overborgmesteren lige har sagt, kunne give anledning 

til en helt selvstændig debat. Men jeg vil da sige, at det er rart, at overborgmesteren er 

her for at aflevere budskabet. 

 Dernæst vil jeg sige, at dette forslag er jo et, det er svært at stemme imod. Det er 

svært at argumentere imod, og det er svært at tale imod. Derfor vil vi selvfølgelig ymte 

vores sympati for forslaget, vi synes, det er et fantastisk forslag.  

 Vi efterlyser ligesom Winnie Larsen-Jensen naturligvis finansieringen. Det er det 

eneste punkt, der kunne bekymre mig lidt. 

 Jeg vil dog sige én ting: Hvis man ad Torvegade skal køre i et adstadigt tempo, så 

håber jeg ikke, det bliver meget mere adstadigt, end tempoet er i dag, fordi så er det ikke 

en havnetunnel, vi taler om, vi har brug for, så er det adskillige. 

 Men spøg til side. Vi glæder os til at forholde os til dette forslag i Bygge- og Tek-

nikudvalget. Vi ser frem til, at der også kommer et finansieringsforslag på bordet, fordi 

vi må jo sige ærligt, at det i høj grad vil afhænge af det, hvor vores stemme vil ligge i 

forhold til forslaget. Grundlæggende mener vi, det er Hovedstadens Udviklingsråds op-

gave at drive busdriften i denne kommune, men hvis man på en udmærket måde kan 

fremskaffe midler til det, så vil vi naturligvis støtte det. 

 

 Sven Milthers (F): Vi må også sige, at det er et særdeles sympatisk forslag. Vi har 

faktisk selv stillet det for et par år siden, og det står vi gerne ved. Men vi ved også godt, 

at der skal skaffes finansiering, og derfor håber vi også, at Dansk Folkeparti vil være 

med til at ordne det. Så må vi se på det i fællesskab. 

 Det vil vise sig, om det så er Christianshavn eller andre bydele, der må prioriteres 

øverst. Der har nemlig faktisk været forslag om det her i stort set alle bydele i Køben-

havns Kommune. Frederiksberg Kommune tror jeg vil blive lidt fornærmet, hvis man 

kalder dem for en bydel i Københavns Kommune, så det vil jeg råde til, at vi lader være 

med, når vi nu engang skal diskutere det i HUR. 

 Så må jeg indrømme, at vi ser det da også lidt som en diskussion om, hvad vi gør i 

Middelalderbyen i det hele taget med bustransport. Skal vi prøve det mere generelt i 

Middelalderbyen specielt og indsætte nogle elektriske minibusser, som kan forsyne den, 

og så til gengæld friholde området fuldstændig for tunge busser? Det kunne også være 

en overvejelse værd. 

 Så der er nogle forskellige ting, der skal behandles yderligere, og derfor ser vi frem 

til en behandling i de udvalg, der nu er skitseret fra Socialdemokratiets side. 

 

 Klaus Bondam (B): Til alt held er det jo ikke hver dag, det regner og blæser i Kø-

benhavn. Det Radikale Venstre vil også gerne udtrykke sympati for forslaget, og vil 

gerne bakke op om, at det sendes i Økonomiudvalget med høring af Bygge & Teknik.  

 Samtidig skal vi være opmærksomme på den demografiske udvikling og foran-

dring, der er ved at ske i København i de her år. Antallet af ældre borgere er faldende, 

antallet af yngre borgere er stigende, og de har måske ikke samme transportbehov i et 

adstadigt tempo, som nogle af de ældre har. 

 Men derudover synes vi, at forslaget skal tænkes ind i en langt større diskussion og 

plan for afviklingen af den offentlige trafik i København. 
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 Mikkel Warming (Ø): Dette forslag om at få HUR til at lave forsøg med minibus-

ser på Christianshavn er et glimrende forslag. Det er ikke noget nyt forslag, men det er 

et glimrende forslag. 

 Som vi hørte Sven Milthers sige det, har SF stillet det før, Enhedslisten har stillet 

det før, senest som en hensigtserklæring i forbindelse med kommuneplanafstemningen 

29. november 2001, hvor det desværre ikke havde opbakning fra Dansk Folkeparti, der 

var med til at stemme det ned. Det var faktisk SF, Enhedslisten og Lars Hutters, der 

stemte for det dengang. Men det er rart, at Dansk Folkeparti nu også er med på minibus-

sen, om ikke andet. 

 Vi synes, det er fornuftigt at se, om der kan laves sådan nogle lokale forsøg, for os 

meget gerne med elbusser, der ikke forurener så meget, også på grund af de ting, som 

bliver trukket frem af forslagsstillerne, forbedringer for ældre, dårligt gående osv., og 

også, Sven Milthers var inde på det, at man da godt kunne 

forestille sig, at man i Middelalderbyen havde små elbusser, der kunne transportere folk 

rundt. Måske kunne man slippe for nogle af bilerne, nogle af de tunge busser i Indre By 

på den konto. 

 Vi synes, det er fornuftigt at tage forslaget til en yderligere debat i diverse udvalg. 

Men, vil jeg så sige, det skal nu ikke forsvinde i de udvalg, for jeg har en parallel med et 

trafikforslag, der er blevet henvist til Økonomiudvalget med høring af Bygge- og Tek-

nikudvalget.  

 Den 15. november 2001 havde Enhedslisten et forslag til behandling her i Borger-

repræsentationen om at undersøge fordele og ulemper ved at indføre moderne sporvog-

ne i københavnsområdet. Borgerrepræsentationen henviste dette forslag til Økonomiud-

valget med høring af Bygge- og Teknikudvalget, og så har vi ellers ikke hørt noget som 

helst til det siden da. 

 Jeg håber, at dette sympatiske forslag fra Dansk Folkeparti får en lidt hurtigere 

sagsbehandling. 

 

 Overborgmesteren (Jens Kramer Mikkelsen): Jeg skal sørge for, at der bliver 

skrevet til BTU, så man får taget sagen op som led i den høringsproces, der er aftalt. 

 

 Ole Hentzen (C): Jeg tror, jeg kan sige til Mikkel Warming, at der er hundrede 

procent garanti for, at det her nye gode forslag får en bedre behandling end det af Mik-

kel Warming 5 dage før valget fremsatte forslag. Jeg tror, historien vil vise, at jeg får 

helt ret. 

 Der er også en anden substans i det. Det her er jo et særdeles fornuftigt forslag, som 

kun lider af én mangel. Det er, at vi sådan set ikke har finansieringen på plads endnu. 

Og som det er sagt fra denne talerstol, så er der andre steder i byen, hvor det bestemt 

kunne være et led i måske en trafiksanering.  

 Altså kunne vi slippe af med nogle af alle de store, grimme, gule dieselosende sata-

ner, vi har kørende rundt, og få nogle mindre, der kørte rundt her i Indre By, jamen så 

ville det være en lykke for hele København og ikke bare for Indre By, men for alle dem, 

der besøger København som sådan. Så det bør da bestemt undersøges, om tiden er inde 

til, at vi nu skulle se på det igen. 
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 Københavns City Center Forening forsøgte jo for en del år tilbage via medlemmer-

nes finansiering at etablere en sådan rute, men den kom ikke til at fungere og fik måske 

heller ikke den kommunale opbakning, der skulle til. 

 Men at tro, at vi får HUR til at finansiere en tættere minibusdrift i Københavns 

Kommune, det tror jeg lige så godt, at flertallet i denne forsamling kan glemme. Frede-

riksberg Kommune har måttet træffe valget. De finansierer deres rute, som de mener er 

en servicerute for deres borgere. Den ligger anderledes, end rutebusser skal køre, den, 

der ligger på Frederiksberg, og hvis vi københavnere ønsker at lave særlige busruter, 

serviceruter for vores borgere, så må vi til lommerne, og så kræver det altså budgetved-

tagelse, når vi når så langt. 

 Men fra konservativ side er vi i hvert fald indstillet på: Kig på det med sympatiske 

øjne, for alt, hvad der kan lette ældre i deres dagligdag her i kommunen, skal forsøges 

gjort. 

 

 Overborgmesteren (Jens Kramer Mikkelsen): Jeg skal bare gøre den korte be-

mærkning, at jeg sådan set er meget enig i den tilgang, som Ole Hentzen har til sagen 

her.  

 Det vil være sådan i HUR, at man vil se det som en meget, meget kærkommen mu-

lighed for at konvertere en del af den buskørsel, der er i Indre By, de centrale byområder 

hos os, til servicebuskørsel eller andet. Det er sådan, at tre fjerdedele af omkostningerne 

ved den busordning, der er på Frederiksberg og andre steder, dvs. 300 kr. af de ca. 400 

kr. pr. bustime, dækkes af den lokale kommune.  

 Og det, der vil ske, er en successiv omdannelse af velfærdskørslen, hvis man kan 

bruge det udtryk. Den del, man kan kalde velfærdskørsel, vil blive overtaget af kommu-

ner. Den del, der er bolig-arbejdssted-trafik, vil blive drevet af fællesskabet, og det tror 

jeg ikke, at den her by har en interesse i, i særlig grad ikke dem, der har behov for, at 

busserne kører. 

 Derfor vil jeg godt sige, at jeg vil have den samme tilgang, som jeg har haft de år, 

vi har drøftet det her, nemlig at vi skal have et sammenhængende system, vi skal ikke 

ind og have en separat betaling af visse former for kollektiv trafik. Hvis vi får det, så vil 

der ske det, at mere og mere af denne ordning vil føre til, at vi får en atomisering af 

busdriften i København. Så enkelt tror jeg, at det vil være. 

 Det er hos os, det er interessant, at vi selv kommer til at bære en større del af trafik-

ken, og det vil i særlig grad være det, som man ude omkring kalder velfærdskørsel, ikke 

den bolig-arbejdssted-trafik, som man ude omkring er afhængig af fungerer mellem Kø-

benhavn, de centrale byområder og resten af regionen. 

 

 Abderrahman Ben Haddou (D): Jeg vil blot tilslutte mig rækken af partier, der 

tilkendegiver, at de er positive over for forslaget. CD er på samme måde som andre par-

tier positiv over for forslaget.  

 Vi skal have det i udvalg til nærmere behandling selvfølgelig. Og som det blev 

nævnt af den radikale ordfører heroppe, må man selvfølgelig også se på de demografi-

ske tal, sådan at vi sikrer os, at de busser, som vi indsætter, virkelig bliver brugt. Vi kan 

jo ikke have tomme servicebusser, der kører rundt i bydelene, også selvfølgelig set i 

forhold til de geografiske omstændigheder, som Christianshavn nu har. 
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 Så alt i alt synes jeg også, at det et sympatisk forslag, og ser frem til, at vi senere 

hen kan vedtage et fornuftigt forslag her i Borgerrepræsentationen. 

 

 Carl Christian Ebbesen (O): Der har været flere spørgsmål om finansieringen og 

hele den diskussion. Jeg sidder her med noget materiale fra HUR om, hvornår buspas-

sagererne benytter sig af busserne. Det viser sig, at det specielt er i tidsrummet om mor-

genen mellem kl. 7 og 9, at man har fyldte busser. Når man så har rundet kl. 9, så har 

man stort set tomme busser. 

 Det er jo dér, man kan se en økonomisk fordel i, at man lægger de her ruter. Det er 

også derfor – det er en kommentar til Kramer – det er en fordel, at man forsøger at lave 

et samarbejde med HUR netop om løsningen af dette problem, fordi man dermed kan 

udnytte kapaciteten, altså de ressourcer, der ikke bliver benyttet i tidsrummet fra kl. 9 til 

ca. kl.14. 30. Der har man simpelt hen ledige folk, man har ledige busser, som man 

kunne bruge til at lave det her. 

 Det, man også skal tænke på omkring finansieringen, er jo, at man kunne forestille 

sig, at hele handicapområdet i højere grad vil benytte sig af de her minibusser, service-

busser, og at man dermed også kan opnå en besparelse den vej rundt. 

 Så det var sådan nogle rene tillægskommentarer til, hvor man også opnår besparel-

ser ved at indføre de her servicebusser. 

 

 Winnie Larsen-Jensen (A): Jeg glæder mig rigtig meget til i morgen. Kl. 12 skal 

jeg sammen med Carl Christian Ebbesen til trafikstrategiseminar med Hovedstadens 

Udviklingsråds Trafikudvalg. Jeg glæder mig meget til at komme videre med denne de-

bat på en rigtig grundig og konstruktiv måde. 

 Det er ikke mit indtryk, at chaufførerne sidder og fiser husleje af i mandskabsrum-

mene rundt omkring i byen mellem kl. 9 og kl. 15. Det er mit indtryk, at chaufførerne 

føler sig endog meget presset af de køreplaner, som er skruet sammen. Så jeg har ikke 

oplevelsen af, at der er ledig tid, hvor vi bare kunne sætte dem til at køre nogle mindre 

busser i et roligere tempo. 

 Men det synes jeg, vi skal diskutere. Vi skal jo også i HUR´s trafikudvalg diskutere 

de kontrakter, som HUR indgår med de forskellige vognmænd, og så må vi jo se, om 

det kan lade sig gøre at trylle, som Carl Christian Ebbesen siger. Det er i hvert fald ikke 

det indtryk, jeg har, at der ligger et uudnyttet potentiale, hvor vi bare kunne bede chauf-

førerne om at bruge deres vågentid på at køre rundt i Københavns gader med service-

busser. 

 Det er som sagt meget sympatisk, men lad os se, om vi kan få forventninger og 

økonomi til at hænge sammen i den sidste ende. 

 

 Karin Storgaard (O): Jeg har nogle enkelte kommentarer, jeg vil knytte til forsla-

get. 

 Som Gunhild Legaard nævnte det, har ordningen været benyttet på Frederiksberg i 

ca. 10 år. Det startede på Frederiksberg i 1992, og i 1996 lavede kommunen en driftsaf-

tale med HT. Det er sådan, hvis man ikke kender ordningen, at på Frederiksberg kører 

der 2 servicebuslinjer. De kører mellem kl. 9 og kl. 15, altså afgang én gang i timen. 

 Ved et eventuelt forsøg på Christianshavn vil én servicebus være tilstrækkelig. Og 

pr. år har jeg regnet ud, at man skal bruge ca. 1.769 vogntimer, og en vogntime koster 
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300 kr., som Winnie Larsen-Jensen rigtig nok nævnte. Jeg tror oven i købet, det er 

kommet op på 310 kr. Hvis man regner ud, hvad det bliver på årsbasis, så bliver det 

omkring 500.000 kr., altså omkring en halv million kroner til driften. 

 Jeg ved, at der er nogle af de andre kommuner her i hovedstadsområdet, der har fået 

Trafikministeriet til at finansiere køb af busserne, og det kan man så samtidig undersø-

ge, når vi nu skal drøfte sagen i udvalget. 

 Alle ved jo, at den servicebusordning, de har ude på Frederiksberg, er de meget, 

meget glade for, den er meget, meget rost. 

 Vedrørende finansieringen vil jeg sige, jamen Dansk Folkeparti vil da gerne prøve 

at finde finansiering til det. Om ikke andet kan man jo snakke om det i forbindelse med 

budgettet. Det er klart, at vi er ude på at finde finansiering til det. 

 Vi står heller ikke fast på, at det nødvendigvis skal være Christianshavn. Hvis der er 

nogle af medlemmerne, der har forslag til et andet sted, som vil være mere hensigts-

mæssigt, jamen så vil vi da gerne være med til det. Det, der er vigtigt for os, er, at vi får 

en forsøgsordning i gang, som skal løbe 1-2 år. Vi ser gerne, at forsøgsordningen kunne 

træde i kraft pr. 1. januar 2003. 

 Til sidst vil jeg sige, at Dansk Folkeparti ser frem til, at vi behandler sagen i Øko-

nomiudvalget med høring af Bygge- og Teknikudvalget. 

 

 Overborgmesteren (Jens Kramer Mikkelsen): Nu er jeg sådan set ked af at for-

længe debatten. Fordi det sidste, Karin Storgaard her siger, gør jo i virkeligheden, at 

forslaget bliver et andet end det, der rent faktisk er stillet. 

 For det, Karin Storgaard reelt stiller forslag om, er nemlig, at Københavns Kom-

mune køber sig til ydelsen i HT eller i HUR, og det kan vi godt, som systemet er skruet 

sammen i dag. Det er noget andet end det forslag, der er på dagsordenen her, fordi det 

forslag, der er på dagsordenen, handler om at rette henvendelse til HUR, og det behøver 

man sådan set ikke at gøre, fordi den ordning er mulig allerede i dag. Vi kan bare be-

slutte det i dag, hvis der er flertal for det. 

 Det, jeg advarede imod, er netop, at vi kaster os ud i en ordning, som ligner den, 

man har på Frederiksberg og andre steder. Det vil føre til en reel atomisering, og vi vil 

have et net af busser, som man kan høvle på. Vi har lige diskuteret stambusnet og alt 

muligt andet, og der hvor det net ikke er fintmasket nok, fordi det ikke opfylder de be-

hov, der er for det, nogle kalder velfærdskørsel, det, der ikke er bolig-

arbejdsstedbestemt kørsel i myldretiden om morgenen og om eftermiddagen, skal det 

fyldes ud af de lokale kommuner.  

 Det er der nogle, der rent faktisk sidder og tænker på. Det har været et spareforslag 

i HT igennem en 5-7-årig periode, og jeg vil advare imod, at man kaster sig ind i det. 

Det vil betyde, at vi får en atomisering af det kollektive trafiksystem i hovedstaden.  

 Det handler ikke om, om vi kan finde 522.000 kr. til en linje på Christianshavn. 

Hvis det kunne løse det problem, så, no matter, det finder vi da ud af. Det er jo ikke det, 

der er problemet. Problemet er, at vi betræder en sti, som efter min opfattelse er død-

senshamrende farlig, fordi vi vil svigte den kollektive trafik i hovedstadsområdet i sær-

lig grad. Og vi, der er mest afhængige af den, fordi bilejerskabet er så lavt her, er dem, 

der går forrest, og det vil simpelt hen være ødelæggende efter min opfattelse. 

 Så derfor skal man finde ud af, om det, vi vil, er, og det kan udvalgsarbejdet jo vise, 

at vi selv vil betale noget, eller vi vil bede HT/ HUR om at prøve at finde nogle løsnin-
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ger herinde. Det sidste kan der være noget perspektiv i. Det andet er efter min opfattelse 

dødsenshamrende farligt. 

 

 (Kort bemærkning) 

 Karin Storgaard (O): Jeg tror, overborgmesteren har misforstået lidt, fordi der er 

jo ingen ændring i det forslag, der er fremsat, men det er jo klart, at man i udvalgene 

kan drøfte forskellige muligheder, og det synes jeg da, man kan gøre. 

 

 Borgmester Søren Pind: Nu er der ingen grund til at skrue sig sådan op. Jeg forstår 

godt, hvad overborgmesteren siger, og jeg er sådan set meget bevidst omkring de ting, 

som overborgmesteren tegner op. Det er der jo ingen tvivl om er rigtigt, og at det her vil 

kræve forsigtighed. 

 Men så vidt jeg har forstået, så er grunden til, at forslaget er formuleret således, en 

misforståelse mellem BR´s Sekretariat og Dansk Folkeparti. Derfor synes jeg i al fred-

sommelighed, at man skal udvalgshenvise sagen, sådan som det er aftalt, og så skal vi 

snakke om det. Jeg synes, at det, overborgmesteren siger, er vigtigt, og i det lys skal vi 

også drøfte sagen, det er klart. 

 Men altså, lad os få sagen udvalgsbehandlet og lad os så se, hvad vi finder ud af. 

Det er klart, at det ikke er den halve million kroner, det er jeg meget enig med over-

borgmesteren i. Det er også spørgsmålet om, om vi kan løbe den risiko, som det er sagt, 

at atomisere busberedskabet i Københavns Kommune. 

 

Et forslag fra Socialdemokratiet om at henvise sagen til Økonomiudvalget med høring af 

Bygge- og Teknikudvalget blev vedtaget. 

 

============================================================= 

  

32) BR 244/02. Taksationskommissionen 

Indstilling om, at Kim Christensen (A), Nørrebrogade 163, 4. th., 2200 København N, 

John Bloch-Poulsen (A), Næstvedgade 19, 2100 København Ø, Hans Daugaard (F), 

Masnedøgade 10, 1., 2100 København Ø, Casper Udmark (Ø), Sofiegade 3, lejl. 134, 

1418 København K, Anders Hjorth (V), Sixtusvej 26, 2300 København S, Arne Vierø 

(B), Nordkrog 20, 2900 Hellerup, Jette Berthelsen (O), Ærtevej 8, 1., 2700 Brønshøj og 

Allan Malskær (C), Kjærstrupvej 36, 2500 Valby, vælges til optagelse på listen over 

medlemmer af Taksationskommissionen for Københavns Amtsrådskreds for perioden 1. 

januar 2002 til 31. december 2005, samt at Majken Johansen (A), Classensgade 17A, 4. 

tv., 2100 København Ø, Poul Gerhard Kristiansen (Ø), Borups Allé 225, 1. th., 2400 

København NV, Thomas Køhler, Sølvgade 6B, 4. tv., 1307 København K, og N ils Ul-

rik Bagge (V), Dag Hammarskjölds Allé 3, 2100 København Ø, vælges til optagelse på 

listen over medlemmer af Overtaksationskommissionen for Københavns Amtsrådskreds 

for perioden 1. januar 2002 til 31. december 2005. 

(Valgudvalget) 

 

 Overborgmesteren (Jens Kramer Mikkelsen): Jeg skal meddele, at jeg fra Den 

Konservative Gruppe har modtaget en indstilling om, at Allan Malskær, som det frem-
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går af listen skulle være medlem, erstattes af René Ahlgren-Møller, der bor Aldersroga-

de i København N. 

 Det går jeg ikke ud fra giver anledning til bemærkninger. Det vil i hvert fald fremgå 

af referatet, når vi nu tiltræder det. 

 

Indstillingen blev godkendt tillige med en meddelelse fra Det Konservative Folkeparti 

om, at Allan Malskær (C) erstattes af René Ahlgren-Møller, Aldersrogade 37 H, 4. tv., 

2200 Kbh. N. 

 

============================================================= 

 

33) BR 242/02. Rokering i udvalg 

Godkendelse af, at Klaus Bondam (B) indtræder som suppleant i Folkeoplysningsud-

valget.  

 

Indstillingen blev godkendt. 

 

============================================================= 

 

34) BR 249/02. Rokering i udvalg 

Godkendelse af, at Kim Christensen (A) udtræder som medlem af bestyrelsen for Byens 

Huse, samt meddelelse fra den store valggruppe om, at Ditte Hartvig-Jacobsen, Jacob 

Erlandsensgade 10, st.th., 2100 København Ø, indtræder som nyt medlem af bestyrelsen 

for Byens Huse pr. 2. maj 2002. 

 

Indstillingen blev godkendt. 

 

============================================================= 

 

35) BR 263/02. Rokering i udvalg 

Godkendelse af, at Mikkel Warming udtræder som medlem af Valgudvalget, samt med-

delelse fra den store valggruppe om, at Jens Kjær Christensen indtræder som nyt med-

lem. 

 

Indstillingen blev godkendt. 

 

============================================================= 

 

36) BR 264/02. Rokering i udvalg 

Godkendelse af, at Martin Günter, F, udtræder som medlem af AKB´s bestyrelse, samt 

meddelelse om, at Jan Grelle, Borrebyvej 55a, Brønshøj, indtræder som nyt medlem. 

 

Indstillingen blev godkendt. 

____________ 

 

Dørene blev lukket kl. 18.55 
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Disse sager blev behandlet for lukkede døre: 

 

 

37) BR 219/02. Salg af grund 

(Økonomiudvalget) 

 

============================================================= 

 

38) BR 230/02. Fremtidige aktiviteter 

(Kultur- og Fritidsudvalget) 

 

____________ 

 

Mødet sluttede kl. 19.10 


